

FAQ Studienkolleg und Probestudium Internationale

FAQ Studienkolleg and Trial Study International

Sie haben eine bedingte Zulassung zum Studienkolleg erhalten?	2
Sie möchten ein Studium auf Probe für Internationale machen?	2
Sie möchten das Studienkolleg besuchen und dadurch die Feststellungsprüfung nachweisen?	3
Wie lange ist die bedingte Zulassung gültig?	3
Wann kann ich mich beim Studienkolleg anmelden?	3
Muss ich mich für die Aufnahmeprüfung anmelden?	4
Ist ein Probestudium für Internationale in allen Studiengängen möglich?	4
Woher bekomme ich den Antrag und das Formular für die Beratungen beim Probestudium Internationale?	4
Bis wann muss der Antrag zum Probestudium und der Beratungsschein fertig ausgefüllt sein?	4
Wann erhalte ich meine Immatrikulationsbestätigung?	4

Have you received conditional admission to the Studienkolleg?	5
Would you like to take a trial study program for international students?	5
Would you like to attend the Studienkolleg and thereby prove your ability to pass the assessment test?	6
How long is conditional admission valid?	6
When can I register for the Studienkolleg?	6
Do I have to register for the entrance exam?	7
Is a trial study for international students possible in all degree programs?	7
Where can I get the application and advising form for the trial study for international students?	7
By when must the application for a trial study and the consultation certificate be completed?	7
When will I receive my enrollment confirmation?	7

Sie haben eine bedingte Zulassung zum Studienkolleg erhalten?

Im Ergebnis der Prüfung der Bewerbungsunterlagen wurde festgestellt, dass aufgrund der nur bedingten Vergleichbarkeit Ihrer Hochschulzugangsberechtigung mit der deutschen Fachhochschulreife vor Studienbeginn eine Feststellungsprüfung abzulegen ist.

Es besteht die Möglichkeit das **Studium auf Probe für Internationale** zu absolvieren und dadurch eine Hochschulzugangsberechtigung für diesen Studiengang zu erwerben. Dann ist keine Feststellungsprüfung notwendig.

Alternativ können Sie sich auch direkt beim Studienkolleg anmelden. Bitte beachten Sie hier die Fristen.

Sie möchten ein Studium auf Probe für Internationale machen?

Bitte stellen Sie bei dafür den Antrag auf Zulassung zum Probestudium für Internationale.

Hierfür ist der **Nachweis eines Beratungsgesprächs** (Beratungsschein) erforderlich. Bitte vereinbaren Sie die Termine für die Beratungsgespräche mit

1. Zentrale Studienberatung (beratung@fh-erfurt.de)
2. Studienfachberatung (Kontakt im Fachbereich)
3. Sprachenzentrum (schraback@fh-erfurt.de)

Lassen Sie sich auf dem Formular die Bestätigungen nach den Beratungsgesprächen geben. Den ausgefüllten Beratungsschein geben Sie mit dem Antrag auf Zulassung zum Probestudium Internationale im Studierendensekretariat ab oder senden diesen

an internationalapplications@fh-erfurt.de

Wenn alles vollständig ist, werden Sie zum Probestudium zugelassen. Sie werden in das 1. Fachsemester immatrikuliert und nehmen an den regulären Vorlesungen und Veranstaltungen teil. Vor Beginn des 3. Fachsemesters werden die Prüfungsleistungen geprüft.

Zum Bestehen des Probestudiums ist eine Prüfungsleistung von mindestens 30 Credits bis zum Ende des 2. Fachsemesters zu erbringen.

Mit der Zulassung sind Sie zum Programm "Deutsch als Fremdsprache C1" an der Fachhochschule Erfurt zugelassen. Das Programm beginnt am 01.10.2025 und ist notwendig zur Erlangung der Studierfähigkeit.

Sie möchten das Studienkolleg besuchen und dadurch die Feststellungsprüfung nachweisen?

Bitte Informieren Sie sich unter

<https://www.hs-nordhausen.de/international/staatliches-studienkolleg/aufnahmetest/>

über die Termine und das Verfahren für den nächsten Aufnahmetest zum Studienkolleg

Staatliches Thüringer Studienkolleg, 99734 Nordhausen, Weinberghof 03

Telefon: 0049 (0)3631 420601

E-Mail: studienkolleg-nordhausen@t-online.de

Die Anmeldung zum Aufnahmetest erfolgt nach Registrierung über das Portal (den Link finden Sie auf der Website des Studienkollegs).

Sie werden Schritt für Schritt durch das Programm geführt. Bitte lesen Sie und handeln Sie nach den Anweisungen (inkl. Hochladen von geforderten Unterlagen).

Halten Sie folgende Unterlagen bereit:

- Ihr Abiturzeugnis (pdf-Format),
- Ihre bedingte Zulassung einer Hochschule oder Universität Thüringens (pdf-Format) und
- Ihren Pass (pdf-Format)

Bitte schicken Sie keine E-Mails, um sich anzumelden.

Bei bestandener Prüfung zur Feststellung der Eignung ausländischer Studienbewerber für die Aufnahme eines Fachhochschulstudiums reichen Sie das Zeugnis bei der Fachhochschule Erfurt ein an internationalapplications@fh-erfurt.de.

Wie lange ist die bedingte Zulassung gültig?

Die bedingte Zulassung ist 2 Jahre gültig. Wenn Sie aufgrund von z. B. Visum dieses Jahr den Studienbeginn nicht ermöglichen können, ist eine Beantragung vom Probestudium für Internationale und auch die Anmeldung zum Studienkolleg auch noch in den nächsten 2 Jahren ab Ausstellung gültig.

Wann kann ich mich beim Studienkolleg anmelden?

Bitte Informieren Sie sich unter

<https://www.hs-nordhausen.de/international/staatliches-studienkolleg/aufnahmetest/>

über die Termine und das Verfahren für den nächsten Aufnahmetest zum Studienkolleg.

Muss ich mich für die Aufnahmeprüfung anmelden?

Ja, wenn Sie das Studienkolleg besuchen möchten.

Ist ein Probestudium für Internationale in allen Studiengängen möglich?

Nein. Das Probestudium für Internationale ist nur in den grundständigen zulassungsfreien Studiengängen möglich.

Woher bekomme ich den Antrag und das Formular für die Beratungen beim Probestudium Internationale?

Den Antrag und das Formular für die Beratungen erhalten Sie per E-Mail vom Studierendensekretariat mit der bedingten Zulassung.

Bis wann muss der Antrag zum Probestudium und der Beratungsschein fertig ausgefüllt sein?

Der Antrag und der ausgefüllte Beratungsschein müssen bis zum Studienbeginn beim Studierendensekretariat eingereicht werden.

Eine Immatrikulation in den Studiengang ist erst möglich, wenn alles vollständig ist.

Wann erhalte ich meine Immatrikulationsbestätigung?

Wenn alles vollständig eingereicht wurde und die Immatrikulation abgeschlossen ist (Zahlungseingang und die Versicherungsbestätigung liegen vor).

Have you received conditional admission to the Studienkolleg?

The review of your application documents revealed that, due to the limited comparability of your higher education entrance qualification with the German "Fachhochschulreife" (university of applied sciences entrance qualification), you must take an assessment test before beginning your studies.

It is possible to complete the program on a trial basis for international students and thereby obtain a higher education entrance qualification for this program. In this case, an assessment test is not necessary.

Alternatively, you can also apply directly to the Studienkolleg. Please note the deadlines here.

Would you like to take a trial study program for international students?

Please submit your application for admission to the trial program for international students.

Proof of a consultation (consultation certificate) is required for this purpose. Please schedule the consultation appointments with:

1. Central Student Advisory Service (beratung@fh-erfurt.de)
2. Academic Advisory Service (contact in the department)
3. Language Center (schraback@fh-erfurt.de)

Use the form to obtain confirmations after the consultations. Submit the completed consultation certificate along with

to internationalapplications@fh-erfurt.de

If everything is complete, you will be admitted to the trial program. You will be enrolled in the first semester and will attend regular lectures and courses. Your examinations will be reviewed before the start of the third semester.

To pass the trial program, you must complete an examination totaling at least 30 credits by the end of the second semester.

Once admitted, you will be admitted to the "German as a Foreign Language C1" program at Erfurt University of Applied Sciences. The program begins on October 1, 2025, and is required to obtain the eligibility to study.

Would you like to attend the Studienkolleg and thereby prove your ability to pass the assessment test?

Please find information at

<https://www.hs-nordhausen.de/international/staatliches-studienkolleg/aufnahmetest/>

about the dates and procedure for the next Studienkolleg entrance exam.

Staatliches Thüringer Studienkolleg, 99734 Nordhausen, Weinberghof 03

Phone: +49 (0)3631 420601

Email: studienkolleg-nordhausen@t-online.de

Registration for the entrance exam takes place after registration via the portal (the link can be found on the Studienkolleg website).

You will be guided through the program step by step. Please read and follow the instructions (including uploading the required documents).

Please have the following documents ready:

- Your high school diploma (PDF format),
- Your conditional admission from a Thuringian university or college (PDF format), and
- Your passport (PDF format)

Please do not send emails to register.

If you pass the examination to determine the eligibility of international applicants for admission to a university of applied sciences program, please submit your certificate to the Erfurt University of Applied Sciences to internationalapplications@fh-erfurt.de

How long is conditional admission valid?

Conditional admission is valid for two years. If you are unable to begin your studies this year due to visa issues, for example, an application for the trial study program for international students and registration for the preparatory college are still valid for the next two years from the date of issue.

When can I register for the Studienkolleg?

Please visit

<https://www.hs-nordhausen.de/international/staatliches-studienkolleg/aufnahmetest/>

for information about the dates and procedures for the next Studienkolleg entrance exam.

Do I have to register for the entrance exam?

Yes, if you want to attend the preparatory college.

Is a trial study for international students possible in all degree programs?

No. Trial study for international students is only available in undergraduate programs with open admission.

Where can I get the application and advising form for the trial study for international students?

You will receive the application and advising form by email from the Student Office along with your conditional admission.

By when must the application for a trial study and the consultation certificate be completed?

The application and the completed consultation certificate must be submitted to the Student Registrar's Office by the start of the program.

Enrollment in the program is only possible once everything has been completed.

When will I receive my enrollment confirmation?

When everything has been submitted in full and enrollment is complete (payment has been received and confirmation of insurance has been received).